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Evropská centrální banka (ECB) zatím 
nebude měnit způsob hlasování ve své bankovní 
radě. I po vstupu Slovenska do eurozóny tak 
bude platit, že každá země má při hlasování 
jeden hlas a zřejmě až do roku 2013 nebude 
zaveden ani rotační hlasovací systém, 
napsala agentura Reuters. ECB prý 
chce počkat, až bude v eurozóně 19 
členských zemí EU. Nyní jich je 15, 
takže ani od ledna, kdy vstoupí Slo-
vensko, jich nebude dost. Právní 
rámec ECB předpokládá, že nový 
systém začne platit, až se Slovensko 
stane 16. členem eurozóny. Představi-
telé ECB ale mají i možnost se změnou počkat, 
dokud nebude v eurozóně 19 zemí. 

Ohledně rotačního principu hlasování 
zatím nepadlo žádné oficiální rozhodnutí. Smy-
slem rotačního principu je zamezit tomu, aby se 
rozhodovací proces v bankovní radě stal příliš 
těžkopádný s rozšiřováním eurozóny. Informo-
vané zdroje tvrdí, že v zásadě existuje shoda v 
tom, že s komplexními změnami je lepší po-
čkat, až do eurozóny vstoupí další tři země. 

ECB měla o záležitosti jednat na po-
slední neměnové schůzce rady 20. listopadu. 
Rada se schází dvakrát za měsíc, na začátku 
měsíce posuzuje měnovou politiku a uprostřed 
měsíce se zabývá zpravidla administrativními 
záležitostmi. ECB je ale teď zaneprázdněna víc 

než bývá zvykem, takže toto rozhodnutí musela 
odložit. Rozhodnuto zatím nebylo ani o tako-
vých podrobnostech, jako kdo se jako první 
nebude hlasování účastnit a na jak dlouho. 
"Rotační princip nezačne dříve, než bude mít 

eurozóna 19 členů," uvedly zdroje. 
Až začne platit rotační princip, rozdě-
lí se země eurozóny do dvou skupin a 
později do tří. V každé skupině bude 
vždy jedna země, která se hlasování 
nebude účastnit. Pak ji vystřídá další. 
Všichni se ale budou moci účastnit 
diskusí. Jakmile bude v eurozóně 19 
zemí, bude hlasování rozděleno do 

dvou skupin. Pět největších zemí (Německo, 
Francie, Itálie, Španělsko a Nizozemsko) se 
bude dělit o čtyři hlasy. Na zbývajících 14 člen-
ských zemí zbude 11 hlasů. Až bude v eurozóně 
22 zemí, hlasování se rozdělí do tří skupin – 
největších pět bude mít čtyři hlasy, druhá skupi-
na s 11 až 14 zeměmi se podělí o osm hlasů, a 
na třetí skupinu, kde bude šest až osm zemí, 
zbudou tři hlasy. 

Nový způsob hlasování čerpá inspiraci 
z USA, kde Federální výbor pro operace na 
otevřeném trhu (FOMC) tvoří sedm členů Rady 
guvernérů Fed, prezidenta Federální rezervní 
banky v New Yorku, a čtyři ze zbývajících 11 
prezidentů regionálních centrálních bank. Ti 
jsou členy výboru FOMC vždy jeden rok a stří-

KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Další překvapivé snížení sazeb není pravděpodobné 

Další překvapivé snížení úrokových sazeb je nyní podle guvernéra ČNB Zdeňka Tůmy neprav-
děpodobné, uvedl šéf centrální banky v rozhovoru pro deník E15. "Nedomnívám se, že bychom nyní 
mohli dělat sérii kroků, že bychom znovu překvapovali, a tím bychom trh nějak prošťouchli," uvedl Tů-
ma. Centrální banka má nicméně podle něj pro další usměrňování měnové politiky stále prostor. 
"Uvidíme, jak se situace bude vyvíjet dál, jako vždy nechci předjímat naše kroky. Ale střelný prach tam 
pořád ještě máme," řekl v rozhovoru. Analytici očekávají další snižování úrokových sazeb, přičemž 
nevylučují tento krok ještě před Vánoci. Zároveň Tůma ale uvedl, že situace není o tom, zda ČNB sníží 
sazby o 25, 50, či 75 bazických bodů. Problémem je velká nedůvěra na trhu; banky se totiž snaží držet 
bilance tak, aby měly prostor pro tlak, který přijde v budoucnu a který je spojen se zpomalením české 
ekonomiky. "To není něco, co můžeme změnit, ať už jakkoli razantním snížením úrokových sazeb," dodal. 

Průměrná mzda ve 3. čtvrtletí vzrostla o 7,9 % 
Průměrná hrubá mzda v ČR ve 3. čtvrtletí meziročně vzrostla o 7,9 % na 23.144 Kč. Proti stej-

nému období loni byla o 1698 Kč vyšší. Reálná mzda se v průměru zvýšila o 1,2 %, uvedl to dnes ČSÚ. 

Senát schválil vyšší pojištění bankovních vkladů  
Pojištění bankovních vkladů se zřejmě ještě letos zvýší. Senát jednomyslně schválil ve zrychle-

ném řízení novelu bankovního zákona, kterou vláda reaguje na důsledky světové finanční krize. Nově 

ECB zatím způsob hlasování měnit nebude 

Představenstvo ČMSS  
v novém složení 

Novými členy představenstva 
Českomoravské stavební spořitel-
ny se stal Tomáš Jirgl (32) a Věra 
Koubová (46). Zároveň předsta-
venstvo spořitelny po deseti letech 
opustil jeho dosavadní místopřed-
seda Walter Böhm, který odešel do 

důchodu. Předsedou představenstva zůstává Vla-
dimír Staňura a místopředsedou Manfred Koller.  
Tomáš Jirgl je ve vedení banky zodpovědný za 
řízení úseku s útvary Ekonomika, Řízení rizik a 

matematika stavebního spoření a 
Hospodářská správa. Kariéru zahá-
jil v GE Money Bank, následně 
působil také v ČSOB. Věra Koubo-
vá bude odpovídat za činnost úseku 
s útvary Spoření a správa klient-
ských účtů, Úvěry a IT. V ČMSS 

pracuje od roku 1995. Na konci roku 2005 pře-
vzala řízení odboru Úvěry. 

LIDÉ 

V listopadovém vydání  
časopisu Bankovnictví  

se dočtete o… 
• trendech a budoucnosti       
mobilního bankovnictví  
• trvale udržitelné bance 
• financování komunálních  
projektů nejen z fondů EU 
• projektech finanční                
gramotnosti a vzdělávání 
• nových trendech outsourcingu 
• Nobelově ceně za ekonomii 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

Časopis Bankovnictví vás zve na 

Více informací a přihlášky na: www.zlatakoruna.info/financni-forum 

III. MEZINÁRODNÍ FINANČNÍ FÓRUM ZLATÉ KORUNY 
Svět ve finanční krizi  

 

Praha, 9. prosince 2008 

TECHNOLOGIE 
Capgemini: smlouva  
o akvizici EMPIRE 
Společnost Capgemini, jeden ze světových lídrů 
v oblasti poradenství, IT služeb a outsourcingu, 
uzavřela smlouvu o akvizici společnosti EMPI-
RE, soukromé společnosti poskytující služby v 
oblasti IT a poradenství, a její dceřiné společnos-
ti SOPHIA SOLUTIONS, lokálního experta v 
oblasti Business Intelligence a Data Warehouse. 
Na konsolidované bázi představují obě společ-
nosti celkové příjmy kolem 10 mil. EUR. Pro-
střednictvím této akvizice rozvíjí Capgemini v 
souladu se svou strategií svou přítomnost ve 
vyspělých zemích východní Evropy. Po dokonče-
ní integrace společností EMPIRE a Sophia Solu-

http://bankovnictvi.ihned.cz
http://www.economia.cz/prodejny
http://www.zlatakoruna.info/financni-forum
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budou pojištěny vklady až do částky 50 tis. EUR, což je asi 1,25 mil. Kč. Dosud je tento limit poloviční. 
Novela, kterou nyní dostane k podpisu prezident ČR, začne platit dnem vyhlášení ve Sbírce zákonů. 

Vláda připravuje záložní krizový plán 
Ekonomická situace v ČR nyní nevyžaduje žádné mimořádné fiskální impulsy, uvedl ministr 

financí Miroslav Kalousek. O nějakém impulsu lze podle něj uvažovat za předpokladu ještě dalšího 
zhoršování situace. Vláda sice připravuje záložní plán pro případ, že by růst ekonomiky v příštím roce 
zpomalil pod 2 %, uvedl ministr, ale jakékoli jeho detaily odmítl upřesnit:  

Využívání termínovaných vkladů a běžných účtů  
Přestože je úročení spořicích a zejména pak termínovaných vkladů vyšší než v případě zůstatků 

na běžných účtech, využívají je Češi výrazně méně. Peníze nechávají ležet ladem, a to i v případě, že 
disponují vyššími částkami, než běžně potřebují k pokrytí svých pravidelných výdajů. Vyplynulo to z 
průzkumu GE Money Bank, který se letos v létě uskutečnil v ČR, Rusku, Lotyšsku, Polsku, Maďarsku a 
Rumunsku. Zatímco běžný účet má téměř každý dospělý člověk, spořicí účet využívá podle průzkumu 
stěží 40 % lidí a termínovaný vklad nemá ani desetina obyvatel ČR. Pokud šetří, preferují Češi stavební 
spoření, přestože jim to znemožní s penězi nakládat nejméně šest let. "V tom, jak hospodaří s penězi, 
dopadli Češi v průzkumu nejlépe ze sledovaných národů, ale stále mají velký prostor ke zlepšení," uvedl 
manažer depozit a platebních karet GE Money Bank Ondřej Lokvenc.  

Dluhy domácností stouply na 853,7 mld. Kč 
Zadlužení českých domácností u bank a finančních institucí se během října zvýšilo o 11,2 mld. 

Kč na 853,7 mld. Kč. Za posledních 12 měsíců domácnosti zvýšily své zadlužení téměř o 175 mld. Kč. 
Vyplývá to z údajů ČNB. Zadlužení podniků stouplo o 4,7 mld. Kč na 1,023 bil. Kč. Poprvé se zadlužení 
podniků přes hranici bilionu korun přehouplo v září. 

Goldman Sachs prorokuje české ekonomice jen 0,8 % 
S doposud nejhorším scénářem růstu české ekonomiky pro příští rok přišla společnost Goldman 

Sachs, která ve své nejaktuálnější předpovědi prorokuje české ekonomice výrazné zpomalení tempa růstu 
na 0,8 % z původně očekávaných 2,5 %. Podle Goldman Sachs bude totiž česká ekonomika zasažena 
světovou finanční krizí mnohem více, než se všeobecně očekává. Snížení se netýká jen HDP, ale také 
cílové úrokových sazeb, které podle prognózy poklesnou ze 2 % na 1,5 %. Inflace by měla spadnout na 
4,7 %. Ještě horší prognózu však dnes ráno uveřejnily HN. Podle JPMorgan chase čeká českou ekonomi-
ku v příštím roce dokonce 1% pokles. O něco větší růst české ekonomiky v příštím roce odhaduje Mezi-
národní měnový fond , a to pod 2 % z letos odhadovaných 4 %. "Celkově je ČR před světovou krizí zatím 
ochráněna díky silnému hospodářskému růstu v posledních letech, silné koruně a reformě veřejných roz-
počtů," uvedl vedoucí delegace MMF v ČR Subhash Thakur. Podle OECD ekonomický růst ČR letos v 
prvním pololetí zpomalil tempo a na dynamice nenabere dříve než napřesrok. Pomoci by měla vyšší spo-
třeba domácností a vývoz. Letošní hospodářský růst ČR podle OECD bude dosahovat ještě 4,4 %, v roce 
2009 by měl mít hodnotu 2,5 %. Ale již v roce 2010 by se růst české ekonomiky opět mohl dotknout hra-
nice 4,4 %. Tento odhad může ale ohrozit výkon zemí eurozóny.   

Češi chtějí na Vánoce utrácet, ale racionálněji 
Češi se při vánočních nákupech chovají racionálněji než před dvěma lety. Ukázal to průzkum 

nákupních zvyků, který pro českou pobočku Citibank zpracovala agentura STEM/MARK, a jeho srovná-
ní s výsledky z roku 2006. „Přestože průměrná mzda za tu dobu stoupla zhruba o 15 %, reálně přibližně 
o 6,5 %, vánoční útrata za dárky zůstává stejná, a to mírně nad 5 tis. Kč. Zato výrazně roste zájem naku-
povat v povánočních slevách. Uvažuje o nich téměř polovina respondentů a rostou i zamýšlené objemy 
nákupů,“ uvedl manažer výzkumu v Citibank Tomáš Motl. Občan ČR starší 15 let  hodlá letos utratit za 
vánoční dárky v průměru 5250 Kč, domácnost vydá za potraviny, stromek či nápoje 4000 Kč.  

ČR zasáhla největší vlna propouštění za 10 let 
České firmy se začínají hromadně zbavovat zaměstnanců. Jde o největší vlnu propouštění od po-

loviny 90. let 20. století. A to nejde jen o nejohroženější autoprůmysl. Kromě zaměstnanců letňanské 
Avie přijdou o práci i stovky lidí z Karlovarského porcelánu či z blanenské Metry. Na krizi se propouště-
ním připravují i finančníci z PPF. Jen za poslední měsíc ohlásilo v médiích propouštění 21 firem. Jejich 
brány by mělo do konce ledna opustit kolem 9000 lidí. Ještě v srpnu propouštění oznámilo jen pět firem. 

Konference k výročí evropské měny 
Finanční krize postihuje země bez ohledu na to, zda jejich občané platí společnou 
evropskou měnou, nebo mají vlastní. Shodla se na tom velká část řečníků konference 
Deset let eura – inspirace pro ČR. "Hospodářské situace Maďarska, Islandu či Belgie 
ukazují, že země a jejich finanční trhy byly postiženy krizí bez ohledu na to, zda jsou 
členy eurozóny nebo ne," zmínil člen bankovní rady ČNB Vladimír Tomšík. Makroe-
konomická stabilita podle něj nemůže být "importována" přijetím eura. Musí být 
založena na stabilní a rozumné hospodářské politice, uvedl na konferenci, kterou 
pořádalo vydavatelství Economia s MF ČR. ČNB se podle Tomšíka možná příliš 

soustředila na makroekonomickou stabilitu, nyní by se měla více zaměřit na stabilitu finančního sektoru. 
Nebezpečí českým bankám však nehrozí. Guvernér ČNB Zdeněk Tůma v pondělí informoval vládu, že 
český finanční systém zůstává od globálních finančních potíží nadále v převážné míře izolován. 

Šetřit kvůli krizi plánuje polovina lidí 
Více než polovina obyvatel ČR (52 %) uvažuje o tom, že se bude muset kvůli krizi uskrovnit a 

bude nucena šetřit, vyplývá z průzkumu společnosti Median. Jen 14 % lidí o šetření a uskrovnění neuva-
žuje vůbec nebo spíše ne. Bez rozmyslu utrácet peníze mají nejvíce sklon lidé se základním vzděláním 
(21 %), kteří si peníze půjčují a nedělají si starosti s tím, co bude dál, a lidé do 30 let. Nejméně mají 
sklony k utrácení bez rozmyslu lidé vyučení či se středoškolským vzděláním bez maturity (13,7 %). 

tions dojde k významnému zvýšení kapacity 
Capgemini v oblasti poradenství a služeb IT v 
ČR díky přírůstku 165 vysoce kvalifikovaných 
zaměstnanců, a celkově tak na místním trhu 
nabídne skupina tým takřka 230 osob. Na zákla-
dě podmínek kupní smlouvy získá Capgemini 
100% podíl v EMPIRE  a 70% podíl v SOPHIA 
SOLUTIONS a kupní cenu uhradí v hotovosti z 
vlastních zdrojů. V následujících letech bude mít 
Capgemini možnost získat zbývající 30% podíl v 
SOPHIA SOLUTIONS uplatněním call opce. 
Transakce podléhá obvyklým podmínkám a měla 
by být dokončena do konce prosince 2008.  
Internetové obchody  
mají problémy a krachují 
Nestabilita a problémy s cash-flow trápí tuzem-
ské internetové prodejce – nejenom majitele 
menších e-shopů, ale i některé velké hráče. Mezi 
jejich nejčastější problémy patří vysoké investice 
spojené s rozvojem podnikání, stále se snižující 
marže, pokles efektivity internetových reklam, 
nekvalitní služby dopravců a nedostatek progra-
mátorů. Stále více prodejců tak využívá zahranič-
ních investorů, méně silní provozovatelé krachují 
a jsou nuceni své e-shopy prodávat.  
Bezkontaktní platby  
Visa payWave v Německu 
Společnosti Visa Europe, Landesbank Berlin 
(LBB) a společnost Gemalto oznámily zavedení 
bezkontaktních plateb v Německu. Prostřednic-
tvím karty Visa payWave, vybavené bezkontakt-
ním čipem, lze provádět platební transakce bě-
hem necelé sekundy. Pro provedení platby do 
výše 20 EUR stačí jen mávnout kartou u čtečky a 
celá transakce proběhne bez nutnosti zadávat 
PIN. K tomu jsou zákazníci vyzváni jen namát-
kově, aby byla zajištěna vyšší bezpečnost. Karty 
Visa payWave jsou vydávány ve spolupráci se 
společností Gemalto, která se specializuje na 
oblast technologií a bezpečnostních služeb. LBB 
bude vydávat platební karty Visa payWave v 
rámci pilotního projektu.  
IBM Integrated Delivery 
Center v Second Life 
Brněnské centrum strategických služeb IBM 
Integrated Delivery Center otevřelo své brány ve 
virtuálním světě Second Life. Jedná se o vůbec 
první virtuální pobočku společnosti IBM v České 
republice. Nová budova IBM Integrated Delivery 
Center bude sloužit především jako náborové 
centrum, které zprostředkuje přímý kontakt mezi 
zájemci o zaměstnání a zástupci oddělení lid-
ských zdrojů ve společném virtuálním prostoru.  

 

Měsíčník vydavatelství Economia 

Bankovnictví 
• každý měsíc – odborný časopis 
• každý týden – elektronický newsletter  
• každým okamžikem profesionální website 

Bankovnictvi.iHNed.cz 
 

Objednávky předplatného na zelené lince  
800 11 00 22 nebo na  

http://Bankovnictvi.iHNed.cz  
 

Ukázkový výtisk ZDARMA: 
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=BA 
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7. ročník ocenění MasterCard Banka roku zaujal 
Bankou roku 2008 se stala Raiffeisenbank, pro kterou to bylo v sedmileté historii soutěže první 

vítězství. Druhé místo zaujala Česká spořitelna a třetí skončila loni první Komerční banka. Dlouhodobé 
zvyklosti se měnily i u pojišťoven, kde vyhrála Kooperativa a přerušila tak letité 
kralování České pojišťovny. "Vítězství Raiffeisenbank bylo překvapivé, ale zase 
ne až tak. Raiffeisenbank vkročila mezi největší hráče na trhu a její první místo v 
hlasování bylo velmi přesvědčivé," řekl předseda organizačního výboru ocenění 
Petr Stuchlík. Odborníci podle Stuchlíka ocenili u Raiffeisenbank stabilní růst v 
posledních letech, úspěšnou koupi eBanky nebo marketingovou prezentaci. Pozi-
ci nejdůvěryhodnější banky, o níž rozhoduje veřejnost, obhájila Česká spořitelna. 

Nejdynamičtější bankou se pak stala mBank. Bankéřem roku se stal ředitel UniCredit Bank Jiří Kunert. 
Nejdynamičtější pojišťovnou se stala pojišťovna Direct, z úvěrových produktů vyhrála "Chytrá karta" 
České spořitelny. Celkem se soutěžilo ve 12 oblastech. Více informací včetně výsledků najdete v příloze. 

Podle Capgemini krize změní klienty bank 
Klienti bank již kvůli finanční krizi nebudou stejní jako dříve a finanční ústavy musí na jejich 

změněné chování a potřeby reagovat. Banky by proto měly investovat do inovací a přicházet s nimi 
mnohem častěji než v minulosti. Finanční instituce by rovněž měly v současné krizové době více klást 
důraz na dlouhodobý ekonomický rozvoj a nesoustředit se jen na krátkodobé cíle.  

Nejdůvěryhodnější bankou je Česká spořitelna 
Nejdůvěryhodnější bankou v ČR je Česká spořitelna, uvedlo v průzkumu společnosti STEM/

MARK 41,1 % lidí. Více než 21 % dotazovaných vybralo Komerční banku a 11,7 % jmenovalo ČSOB. 
Z průzkumu dále vzešlo, že současná finanční krize zvyšuje zájem lidí o banky. Takřka každý osmý 
respondent (13 %) informace o své bance aktivně vyhledává. Téměř polovina lidí sleduje situaci kolem 
své banky pasivně, tj. nechává se informovat. Průzkum též ukázal, že loajalita Čechů k bankám je velice 
vysoká. Pouze desetina lidí má tendenci se ohlížet po jiné bance: 89 % osob totiž uvedlo, že svou sou-
časnou banku hodnotí i jako nejdůvěryhodnější.  

LBBW má novou pobočku v Praze na Florenci 
LBBW Bank CZ otevřela další pobočku v Praze, tentokrát v pasáži Oasis na Florenci. Banka tak 

rozšiřuje síť poboček a hodlá v tomto trendu i nadále pokračovat. Do konce roku by měl počet poboček 
v ČR stoupnout na 28. Nově otevřená pobočka v Praze 8 na Florenci je již šestou pobočkou v Praze. 

Komerční banka zlevňuje hypotéky  
Komerční banka zlevňuje hypotéky. "Reagujeme na vývoj na mezibankovním trhu. Bohužel ale 

už nemůžeme udržet shodný úrok na jednoletých a delších fixacích, protože peníze s krátkodobou splat-
ností stále zdražují. Snížením úroků motivujeme klienty k delším fixacím," řekl HN Zdeněk Mojžíšek, šéf 
obchodu KB. Minimální sazby pro hypotéky do 85 % hodnoty zastavované nemovitosti pro fixace delší 
než jeden rok KB snižuje o 0,4 procentního bodu na 5,19 %. U stoprocentních hypoték s delší fixací jde 
úrok dolů o 0,3 procentního bodu na 6,19 %. Naopak mírně zdražují jednoleté fixace.  

The Banker ocenil Raiffeisen 
Časopis The Banker ze skupiny Financial Times vyhlásil Raiffeisen Zentralbank Österreich a 

její dceřinou Raiffeisen International Bank-Holding „Bankou roku ve střední a východní Evropě“. Tuto 
cenu skupina Raiffeisen získala již popáté. Kromě ceny pro banku roku ve střední a východní Evropě 
získala skupina Raiffeisen rovněž ocenění pro nejlepší banky v Bulharsku, Chorvatsku a na Slovensku.  

GE Money Bank rozdala klientům 12 mil. Kč 
Téměř 12 mil. Kč vyplatila během uplynulého půl roku svým klientům GE Money Bank. Odmě-

nila tak všechny, kteří využívají platební karty vydané k některým z účtů typu Genius Active. Za každé 
použití karty připisuje totiž GE Money Bank klientům měsíčně na účet 0,5 % z hodnoty plateb kartou.  

Nejlepší poskytovatel pro směnné operace: ČSOB  
Renomovaný ekonomický časopis Global Finance již po šesté v řadě udělil ČSOB cenu „Nej-

lepší poskytovatel finančních služeb pro směnné operace“ v ČR i SR.  Odborná porota složená z analyti-
ků, manažerů, bankéřů, odborníků na nové technologie a ekonomických novinářů, rozhodovala o udělení 
ocenění na základě několika kritérií. Patřili mezi ně objem transakcí banky, podíl na trhu, kvalita klient-
ského servisu, konkurenceschopnost cen a inovační technologie. Posuzovány byly banky z 82 zemí. 

mBank slaví jeden rok  
Dne 25. listopadu 2007 otevřela mBank v ČR své brány klientům. „Nula za vedení účtu a za 

většinu služeb, zajímavý úrok a otevřená komunikace přilákala k mBank už přes 170 tisíc klientů. Nena-
jdete u nás jinou banku, která vstoupila na český trh a v průměru každé dvě minuty otevřela nový účet,“ 
říká generální ředitel Jiří Báča. Narozeniny se banka rozhodla oslavit s těmi, kterým za svůj úspěch 
vděčí nejvíc – tedy s klienty. Každý, kdo chtěl, si mohl o čemkoli, co ho zajímá, neformálně popovídat 
se zaměstnanci banky včetně generálního ředitele.  

Důvěra v ekonomiku EU 
je nejnižší od 1985 
Důvěra v ekonomiku EU mezi podnikateli se dál 
propadá. Kvůli krizi klesla v listopadu na nejniž-
ší úroveň od roku 1985, přičemž v eurozóně je na 
nejnižší úrovni od srpna 1993, informoval Eu-
rostat. Tento měsíc se důvěra v hospodářství EU 
propadla o 6,7 bodu na 70,5 bodu a v eurozóně o 
5,1 bodu na 74,9 bodu.  
Na záchranu ekonomiky 
dá EU 200 mld. EUR 
Evropská komise schválila pomoc pro hospodář-
ství zemí evropské sedmadvacítky ve výši zhruba 
200 mld. EUR. Finanční injekce je součástí roz-
sáhlého plánu na obnovu ekonomiky unie, která 
se vypořádává s následky finanční krize. Částku 
ještě musejí schválit členské země. 
ECB asi opět sníží úroky 
ECB by tento týden mohla přikročit k dalšímu 
snížení své základní úrokové sazby, s jejíž pomo-
cí usměrňuje ekonomiku eurozóny. Udělá tak v 
případě, že bude mít další informace o snižování 
inflačních tlaků, řekl šéf banky Jean-Claude 
Trichet. Banka na počátku listopadu snížila hlav-
ní úrokovou sazbu o půl procentního bodu na 
3,25 %. "Dostaneme dost nových informací a 
nevylučujeme, že znovu snížíme úroky, pokud se 
zmírní rizika cenového růstu," řekl Trichet. 
Banky zruší  
až 350 tisíc míst 
Zhruba 170 tisíc lidí už po celém světě propustily 
peněžní ústavy. A nynější krize jim bude notně 
pouštět žilou i nadále. Jedna z předních americ-
kých head hunterských firem CTPartners tvrdí, 
že ve světovém bankovnictví do poloviny příští-
ho roku ubude až 350 tisíc pracovních míst. 
"Něco takového nemá v dějinách světového pe-
něžnictví obdoby," říká Brian Sullivan, ředitel 
CTPartners. Masové propouštění chystá i nej-
vlivnější americká finanční společnost Citigroup. 
Během příštího roku se chce zbavit až 52 tisíc 
lidí, tedy skoro šestiny. Podle britského analytika 
Robbieho Claytona ale není nic zvláštního, když 
po boomu přijde propad: "Bankéři si v posled-
ních letech svoji jízdu pořádně užívali. Ale i pro 
ně platí určitý cyklus. Vše se dá časem do pořád-
ku a jejich zářivá show bude pokračovat."  
Zisk pojišťovny UNIQA 
klesl téměř o 40 % 
Hrubý zisk největší rakouské pojišťovny UNIQA 
se za první tři čtvrtletí snížil o 39 % na 104 mil. 
EUR kvůli důsledkům finanční krize. Společnost 
navíc stáhla prognózu, podle které měl celoroční 
zisk dosáhnout minimálně loňské úrovně.  
Ruské bankovnictví  
se propadlo do ztráty  
Ruské komerční banky za říjen podle údajů cent-
rální banky vykázaly celkovou ztrátu téměř 40 
mld. rublů (zhruba 28 mld. Kč). Ještě vyšší ztrá-
tu, 46 mld. rublů, utrpěla banka VEB, která se 
jako státní společnost působící na základě fede-
rálního zákona mezi banky nezapočítává. Podle 
listu Kommersant tak špatný výsledek nepředve-
dl bankovní systém Ruska od roku 1999.  
Ekonomika USA klesla  
Americká ekonomika ve 3. čtvrtletí klesala rych-
leji, než se původně očekávalo. Podle revidované 
zprávy ministerstva obchodu se HDP snížil o 0,5 
% místo původně uváděných 0,3 %.  

ZE ZAHRANIČÍ BANKY 

Nezapomeňte si prodloužit předplatné časopisu  
Bankovnictví na rok 2009! 

http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=BA 
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Fed ekonomice pošle 
dalších 800 mld. USD 
Americká centrální banka oznámila program za 
600 mld. USD na odkupování dluhů a cenných 
papírů vázaných na hypotéky. Zároveň k tomu 
ještě další 200miliardový nástroj na odkup spo-
třebitelských dluhových cenných papírů.  
Výdaje amerických  
spotřebitelů klesají 
Výdaje amerických spotřebitelů se v říjnu kvůli 
finanční krizi snížily o 1 %, což byl nejvyšší 
pokles od teroristických útoků v roce 2001. 
Zpráva je dalším potvrzením obav, že americká 
ekonomika míří do hluboké recese. 
EBRD: Růst ve východní 
Evropě a SNS zpomalí 
Ekonomický růst v zemích střední a východní 
Evropy a bývalých zemích Sovětského svazu 
zpomalí v roce 2009 ve srovnání s letošním ro-
kem na polovinu, vyplývá ze zprávy EBRD. Růst 
HDP v ČR v příštím roce zvolní na 2,5 % z letoš-
ních 4,1 %. Tempo růstu ve 29 zemích regionu se 
má snížit na 3 % z letošních očekávaných 6,3 %. 
Loni HDP regionu stoupl o rekordních 7,5 %. 
Ministerstvo financí 
koupilo akcie AIG  
Americké ministerstvo financí oznámilo, že 
koupilo akcie pojišťovnického gigantu AIG za 40 
mld. USD. Tato suma pochází z amerického 
vládního záchranného balíčku určeného ke stabi-
lizaci finančních trhů. Jde o druhou velikou vlád-
ní injekci pro AIG, která byla v minulosti podle 
tržní hodnoty nevětší pojišťovnou na světě. 
Argentina zestátní  
soukromé penzijní fondy 
Argentinský Senát schválil návrh zákona o pře-
vzetí soukromých penzijních fondů státem. Padla 
tak poslední překážka, která stála přijetí zákona v 
cestě. Opozice krok kritizuje jako snahu vlády 
zajistit si peníze na splátky dluhů. V soukromých 
fondech je v přepočtu asi 24 mld. USD. 
Šéf UBS vrátí odměny  
Bývalý šéf švýcarského bankovního gigantu 
UBS Marcel Ospel a další manažeři vrátí bance 
ze svých odměn celkem 33 mil. CHF. Ospel a 
jeho kolegové říkají, že je jejich krok dobrovol-
ný, ale jejich rozhodnutí předcházela masivní 
kampaň ve švýcarských médiích proti nadměr-
ným odměnám bankovních bossů. 
Čína podpoří ekonomiku 
výrazným snížením úroků 
Čínská centrální banka se rozhodla výrazně sní-
žit úrokové sazby, aby pomohla zmírnit dopady 

Zájem Čechů o investování se zvyšuje 
Server akcie.cz zaregistroval v průběhu října výrazný nárůst uživatelů. Zvýšil se i počet zobraze-

ných stránek. Zpravodajský server určený investorům i všem, kteří se zajímají o investování nebo eko-
nomiku obecně, navštívilo v říjnu 74 059 reálných uživatelů, oproti září zhruba o polovinu více. „Růst 
počtu uživatelů akcie.cz je dlouhodobým trendem, jenž byl posílen finanční krizí, která přilákala k oblasti 
kapitálových trhů i pozornost lidí, kteří se o tento obor dříve nezajímali,“ uvádí project manager akcie.cz 
Vendula Žaloudíková. Nejvíce návštěvníků zavítalo na akcie.cz 10. října – v „černý pátek“, kdy pražská 
burza ztratila téměř 15 %. Historický rekord se ale netýkal jen počtu reálných uživatelů. Počet shlédnu-
tých stránek v říjnu rovněž dosáhl nejvyšší hodnoty za dobu existence serveru – devíti milionů.  

Rytmus od Pioneer Investments až na 40 let 
Mezinárodní RYTMUS, program pravidelného investování skupiny Pioneer Investments v ČR, 

nyní přináší investorům nové možnosti. Je flexibilnější v případě volby investičního horizontu (až na 40 
let) a možnosti zvolení způsobu úhrady poplatků. „Úpravami reagujeme na aktuální požadavky z řad 
našich klientů a distributorů,“ komentuje změny Dana Řezníková, ředitelka marketingu a PR Pioneer 
Investments v ČR a SR: „Pravidelné investice přispívají ke snížení rizika špatného načasování vstupu 
na trh a lze je využít ke zmírnění dopadu kolísavosti trhů. V současné době je tedy tato forma investování 
pro klienty více než aktuální volbou.“  

KAPITÁLOVÝ TRH 

Ekologická kampaň RSTS pokračuje 
Raiffeisen stavební spořitelna (RSTS) bude nadále podporovat financování alternativních zdrojů 

energie v rámci prodloužení úspěšné ekologické kampaně do konce roku. RSTS v rámci své kampaně 
spuštěné 1. září navázala spolupráci s firmami, které dováží, vyrábí a instalují zařízení na výrobu alter-
nativní energie, a nabídla svým klientům možnost využít výhodných slev na jejich pořízení.  

ESAP je cesta k úsporám energie od GE Money Bank 
Nová služba ESAP (Energy SAvings Projects) od GE Money Bank usnadňuje firmám financo-

vání energeticky úsporných projektů v průmyslu a pomáhá při využití veřejné podpory. Banka poskytuje 
komplexní servis včetně zajištění stanovení potenciálu úspor a vypracování konkrétního projektu.  

PaySec přináší na Vánoce výhody 
I v předvánočním shonu je možné vypnout a užít si nakupování v klidu. Stačí mít aktivovaný 

PaySec, který nákupy dárků zařídí rychle, pohodlně a levně. Od 10. listopadu mohou všichni uživatelé 
využít předvánoční akce "Mrazivé vánoční slevy vám přináší PaySec". Vybrané e-shopy v tomto období 
nabídnou uživatelům PaySec slevy na nákup a další výhody, jako například dopravu až domů zdarma. 

Zpracování hypotéky zdarma nabízí PS 
Každý, kdo si od 1. prosince 2008 do 15. ledna 2009 zažádá o hypotéku u Poštovní spořitelny 

(PS), nebude za její vyřízení platit; platí to i pro tzv. americkou hypotéku. Klienti si mohou vyřídit hypo-
téku zdarma ve všech finančních centrech PS, kde mohou využít i tzv. expresní ocenění bytu. Tento 
odhad je zdarma a platí pro koupi bytu v ČR téměř ve všech městech nad 10 tisíc obyvatel. 

Průlomová žaloba na banku 
 O tom, že investice uskutečněné na doporučení a pod správou bank nemusí být v době světové 

finanční krize bezpečné, se už přesvědčily tisíce Čechů. Ale i když přišli kvůli krachům bank a poklesu 
kurzu akcií často o hodně peněz, myslí si, že se s tím nedá nic dělat. Je to opravdu tak? Jeden pražský 
právník je přesvědčen, že banka za zmařenou investici a ztracené peníze svého klienta za určitých okol-
ností odpovědnost má, a rozhodl se podat žalobu na tu svou – UniCredit Bank se sídlem v Praze. Zatím 
ještě nechce úhradu svých ztrát, ale "jen“ vrácení poplatků, které si za správu jeho cenných papírů banka 
účtovala. Pokud soud uzná, že banka si poplatky nezasloužila, neboť investici spravovala špatně, bude se 
moci na základě toho domáhat i odškodnění za své finanční ztráty. Pokud právník spor vyhraje, může to 
mít dalekosáhlé důsledky pro celý systém českého investičního bankovnictví.  

Raiffeisen stavební spořitelna byla oceněna  
Bytový projekt Zahrady Uhříněves obdržel v prestižní architektonicko-realitní 
soutěži „Best of Realty – Nejlepší z realit“ 2. místo v kategorii nejlepší bytové 
projekty v ČR za rok 2008. Projekt je dílem společnosti V-Invest za finanční 
podpory Raiffeisen stavební spořitelny. „Jsme hrdí na to, že již tři z našich do-
sud přihlášených projektů získaly v této soutěži nominace či ocenění,“ uvedl 
Marian Dudek, ředitel Odboru obchodů s právnickými osobami RSTS. V roce 

2005 získal projekt Vila Mrázovka 1. místo. „Projekt Zahrady Uhříněves je historicky největší projekt 
financovaný RSTS konsorciálním projektovým úvěrem. Výše úvěru činila 170 mil. Kč,“ dodal Dudek.  

PPF GATE je novým sídlem skupiny PPF v ČR 
 Moderní kancelářské prostory pro společnosti skupiny PPF sídlící v ČR poskytla nová repre-

zentativní budova PPF GATE v Praze 6 nedaleko Vítězného náměstí. Vlastníkem polyfunkčního objektu 
je stejnojmenná společnost, patřící PPF Group N.V. Své sídlo zde mají firmy ze skupiny PPF, které do-
sud působily na různých adresách v Praze (PPF, PPF banka, Home Credit International), a také hlavní 
organizační složka pojišťovacího Generali PPF Holdingu.  

Záložnám klesl zisk na 68 mil. Kč 
Družstevní záložny sdružené v Asociaci družstevních záložen vykázaly za tři čtvrtletí zisk 68 

mil. Kč, což bylo meziročně o 10 mil. Kč méně. Objem vkladů vzrostl meziročně o čtvrtinu na 8,23 mld. 
Kč, počet členů o téměř polovinu na 28 tisíc.  

www.vox.cz 
www.vox.cz 
www.vox.cz 
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finanční krize na ekonomiku. Základní sazba na 
jednoleté půjčky i úvěry klesne o 1,08 % na 5,58 
%. Centrální banka tak přikročila již ke čtvrté 
redukci úroků. Banka též snížila podíl vkladů, 
který musí banky držet ve svých rezervách.  
Slováci se budou moci 
předzásobit eurem  

Slováci se budou moci 
předzásobit eurem od 1. 
prosince. Startovní balíč-
ky mincí po 500 SKK 
(16,6 EUR) budou do-

stupné na pobočkách Slovenské pošty, uvedla ve 
čtvrtek slovenská centrální banka. Balíčků dala 
vyrobit 1,2 milionu a další nebude objednávat.  
Ingosstrach zavře  
čtvrtinu odboček 
Jedna z největších ruských pojišťoven In-
gosstrach, o níž soupeří Oleg Děripaska s český-
mi investory z PPF Investments, se chystá uza-
vřít 240 z více než tisícovky svých odboček. 
Podle ředitele pojišťovny Alexandra Grigorjeva 
je tento krok dán neefektivností těchto kanceláří, 
na něž připadá jen 0,5 % z prodeje pojistek. 
Podnikatelská důvěra 
nejníže za 15 let  
Ukazatel podnikatelské důvěry v Německu se za 
poslední měsíc výrazně zhoršil a klesl na nejnižší 
hodnotu od února 1993. Index podnikatelského 
klimatu mnichovského ústavu Ifo klesl na 85,8 
bodu z říjnové úrovně 90,2 bodu. 
Vyspělý svět čeká pokles  
Ekonomika vyspělého světa se v důsledku glo-
bální finanční krize zřejmě ponoří do nejhlubší 
recese od počátku 80. let 20. století a hospodář-
ský pokles příští rok utrpí USA, eurozóna i Ja-
ponsko. Předpověděla to ve svém pololetním 
výhledu OECD. Organizace vyzvala vlády a 
centrální banky, aby podpořily své ekonomiky 
dalšími stimulačními kroky. 
Ztrátová finanční firma 
GMAC chce být bankou 
Ztrátová americká finanční společnost GMAC 
požádala o přeměnu na bankovní holding, aby 
mohla požádat o peníze ze záchranného balíčku 
od americké vlády. GMAC je finanční divizí 
automobilky General Motors a přednostně po-
skytuje úvěry na nákup aut zákazníkům GM. 
Majoritní podíl 51 % v GMAC vlastní soukromá 
investiční skupina Cerberus Capital Manage-
ment, která vlastní také automobilku Chrysler. 
Zbývajících 49 % patří automobilovému gigantu 
GM, který se též potýká s finančními problémy. 
Většina Poláků nechce 
euro v roce 2012  
Poláci nechtějí spěchat s přijetím jednotné evrop-
ské měny. Z průzkumu TNS OBOP vyplývá, že 
37 % obyvatel Polska by si přálo zavedení eura 
několik let po roce 2012 a 34 % jej nechce vů-
bec; 20 % si myslí, že by se eurem mělo začít 
platit v Polsku co nejrychleji a 9 % by volilo rok 
2012 jako rok změny měny.   

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 
ŠkoFIN zvýšil vlastní kapitál na 3,41 mld. Kč 

Leasingová společnost ŠkoFIN navýšila v říjnu vlastní kapitál o 1,74 mld. Kč na 3,41 mld. Kč. 
Důvodem byly změny daňových zákonů, které zpřísnily podmínky takzvané nízké kapitalizace, řekla 
jednatelka Jiřina Tapšíková. Nové peníze podle ní budou použity na financování obchodu společnosti. 

LeasePlan získal vládní garanci  
Ministerstvo financí Nizozemska oznámilo, že první záruku podle nového programu bankovních 

záruk nizozemské vlády získá LeasePlan. LeasePlan, v ČR známý jako největší poskytoval operativního 
leasingu vozidel, má v Nizozemsku také status banky, a tak požádal vládu minulý týden o garanci dluho-
vého úpisu na kapitálovém trhu ve výši 1,5 mld. EUR. 

Sleva dobrého řidiče pro libovolný počet aut 
ČSOB Pojišťovna opět zvýhodnila povinné ručení řidičům, kteří jezdí bez nehod. Až 15% slevu 

dobrého řidiče mohou nyní motoristé u ČSOB Pojišťovny uplatnit nejen při pojištění prvního vozu, ale 
na libovolný počet vozidel v rodině. „Nově mohou naši klienti využít Slevu dobrého řidiče i pro druhé a 
jakékoli další vozidlo v rámci jedné rodiny za podmínky, že pojistnou smlouvu uzavře táž osoba nebo její 
manželka či manžel,“ řekl Jaroslav Král, ředitel odboru řízení produktů neživotního pojištění ČSOB 
Pojišťovny. „Podmínka 36 měsíců bezeškodného průběhu pojištění přitom platí pouze pro první vozidlo, 
u dalších aut už motoristé nemusí nic prokazovat,“ doplnil Král. 

PF ČP: růst objemu aktiv i počtu klientů 
 Objem aktiv Penzijního fondu České pojišťovny (PF ČP) na konci září překonal hranici 42 mld. 

Kč, což v meziročním srovnání znamená nárůst o 16 %. Počet klientů PFČP přitom stoupl na 1,13 milio-
nu a fond si tak udržuje svůj náskok před konkurencí. Z celkového počtu 4,21 milionu klientů českých 
penzijních fondů jich více než jedna čtvrtina důvěřuje právě PF ČP. 

Polovina dětí není při úrazu kvalitně pojištěna 
Přestože za každou druhou smrt dítěte v ČR může úraz, více než polovina dětí 
není podle průzkumu pojišťovny Triglav kvalitně pojištěna. Společnost oslovila 
více než 450 respondentů – rodičů dětí od 6 do 15 let. V ČR přitom zemře kvůli 
úrazům takřka 300 dětí ročně a tisícům zůstávají doživotní následky. ČR se 
navíc dlouhodobě řadí mezi evropské státy s nejvyšším počtem dětských úrazů. 
Zájem o dětské pojistky v ČR přitom roste. Důvodem je vyšší počet narozených 
dětí v posledních letech a vyšší odpovědnost rodičů. Ti však při uzavírání pojist-

ných smluv často šetří, finální pojistné podmínky pak případná rizika nekryjí dostatečně. Rodiče svým 
ratolestem uzavírají buď úrazové pojistky, nebo připojištění v rámci jiného pojištění. Cena produktu je 
přitom primárním faktorem při výběru produktu. „Průzkum bohužel potvrdil, že lidem v České republice 
jde primárně o to, aby je pojistná smlouva nestála moc peněz, a aby si mohli nárokovat pojistné i při 
sebemenším úrazu. V případě závažnějšího úrazu pak spoléhají na to, že se o ně někdo postará. Opak je 
však pravdou a za děti by si to měli uvědomit samozřejmě rodiče,“ uvedl Roman Sznapka, produktový 
manažer Triglav pojišťovny. „Je to bohužel otázka priorit. Například ve vyspělých evropských zemích 
jsou lidé zodpovědnější a upřednostňují pojištění závažnějších úrazů,“ dodal.  

Hyundai s pojištěním UNIQA na rok zdarma 
Od počátku listopadu sjíždí z výrobní linky v Nošovicích první vozy značky Hyundai i30 vyro-

bené v ČR: 300 automobilů ze startovací limitované série „Made in CZ“  v barvách české trikolory pře-
vezmou klienti se zvýhodněným pojištěním od UNIQA – první rok povinného ručení a havarijního pojiš-
tění bude zdarma, což znamená pro klienty úsporu okolo 16 tis. Kč. I v dalších letech bude pojistné zvý-
hodněno akční slevou a možností uplatnění vyježděného bonusu z předchozích pojištění. Zvýhodněné 
pojištění se týká všech vozidel limitované série „Made in CZ“ bez ohledu na formu financování.  
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POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

RM-Systém pozastavil obchodování  
Mimoburzovní trh akcií RM-Systém, který na začátku prosince přechází na burzu cenných papí-

rů, dnes pozastavil obchodování kvůli technickým problémům. "Vlivem chyby softwaru našeho dodava-
tele nebylo provedeno zrušení pokynů investorů, kteří nemají statut přímého účastníka burzy RM-S," 
uvedl Jiří Vodička, ředitel pro strategii a marketing finanční skupiny Fio, která RM-Systém ovládá. 

PPF skoupí firmy, které během krize zlevnily  
Finanční skupina PPF Petra Kellnera se chystá skupovat firmy, které v důsledku finanční krize zlevnily. 
V rozhovoru pro HN to uvedl spolumajitel a šéf PPF Jiří Šmejc. V hledáčku PPF budou prý například 
těžařské firmy nebo maloobchodní řetězce. Plánuje také do roka založit fondy pro soukromé investice.  
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